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En guise de préambule : Étude du lexique latin 
 

1. Racines, « apophonie », dérivation et familles de mots 

TERR- [/TORR-] terra – torridus – extorris – torrefacere  
Apophonie indoeuropéenne : 

CEL- [/COL-/CL-] celare – color – clam (clandestinus) 

 

AM- [/IM-]  amare – amor – amicus – inimicus – amicitia 

 

ANN- [/ENN-] annus – annales – biennium          Attention :   Æ-[/I-]    æquus - iniquus 

 

FAC- [/FEC-/FIC-] facere – perfectum – facilis – difficilis – facultas – difficultas 

 

HAB [/HIB-/(E)B-] habere – inhibere – debere – præbere – habitare – habitus 

 

2. Verbes composés (cum-, præ-, pro-, de-, dis-, ab-, ad-, ob-, trans-, re-, sub-, inter-…) 

FACERE reficere – conficere – interficere – perficere – sufficere – proficere – præficere – 

inficere – calefacere  

 

CAPERE incipere – recipere – præcipere – concipere, conceptum…   

 

IACĔRE (iacio) : inicere, iniectum – reicere, reiectum – obicere, obiectum… / IACĒRE (iaceo) 

 

CĂDERE incĭdere, incidens…   CÆDERE incīdere, incisio – præcidere… 

 

PLACĒRE displicere, placitum… PLECARE implicare, implicitum – explicare… 

 

3. Racines à double emploi 

 

DIC-  dicere, dictum (prædicere, condicio…) / dicare, dicatum (dedicare, abdicare…) 

 

DUC-  educere, eductum (cf. ducere, conductio…) / educare, educatum (educatio…) 

 

DOC-/DC- docēre (doctum, documentum…) / discere < di-dc-sc-ere (discipulus, disciplina) 

 

4. Autres préfixes : ne(c)-, in-, se- 

scire / nescire   cura / securus  otium / negotium  

fas / nefas  fama / infamia  par / impar  

 

5. Ajustements phonétiques 

AD- / AB- afferre (adf-) / auferre (abf-), attrahere (adt-) / abs-trahere, apparatus (adp-)… 

CUM-  com-ponere co-hærere cogere (co + agere) col-ligere con-nectere 

RE-, PRO- red-igere (< agere), red-hibere (< habere), red-ire… prod-igere, prod-ire…
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I. Les noms en -A ou Première déclinaison 
 

 

1. Noms et fonctions dans la phrase 

 

Luna splendet.  Puella dormit.  Columba volat.  SUJET-VERBE 

Stellæ splendent. Puellæ dormiunt. Columbæ volant.  sing./plur. 

 

Columba alba est.  Sicilia magna insula est.   SUJET-PRÉDICAT 

Columbæ albæ sunt.  Diana et Vesta deæ sunt.   nom et adjectif 

 

Clodia Liviæ filia est.  Romæ gloria æterna est.   COMPLÉMENT 

Dearum ira magna est. Sicilia rosarum plena est.   DU NOM 

 

Roma in Italiā est.  Matrona in cathedrā sedet.   COMPL. DE LIEU (I) 

Poetæ et nautæ Athenis sunt.  Filiæ in sellis sedent. 

 

Poeta vitam amat.  Clodia Liviam filiam amat.   COMPL. D’OBJET 

Puellæ poetas legunt.  Iulia rosas albas donat.   DIRECT (C.O.D.) 

 

Clodia filiæ respondet. Livia deæ rosam dicat.   COMPL. D’OBJET 

Ancillæ matronis parent. Puellæ poetis coronas dant.   INDIRECT 

 

Deæ ambrosiā vivunt.  Clodia cum amicā canit.  Compl. d’instrument, de com- 

Agricola casam lucernis illuminat.  De poetis disputant.  pagnie, d’argument… 

 

Puella in aram properat. Regina in Italiam venit.   COMPL. DE LIEU (II) 

Nautæ ad insulas navigant. Post cenam, ancilla dormit.   ET DE TEMPS (‘post’) 

 

Columba, vola ! Puellæ, dormite !  Agricolæ, arate terram ! APOSTROPHE 

 

 

2. Tableau de la Première déclinaison (noms m./fém., adj. fém.) 

 

NOMINATIF (sujet d’un verbe conjugué)  rosa  rosæ 

VOCATIF (apostrophe, hors proposition) rosa  rosæ 

ACCUSATIF  (complément d’objet direct*)  rosam  rosas 

GÉNITIF (complément du nom)   rosæ  rosarum 

DATIF  (complément d’objet indirect) rosæ  rosis 

ABLATIF (divers compléments circonst.) rosā  rosis 

 

* Le cas accusatif peut avoir d’autres fonctions, notamment précédé d’une préposition. 

 

DÉCLINEZ : docta puella, magna insula, pulchra rosa. 
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II. Deuxième déclinaison – Noms neutres 
 

1. Tableau de la Deuxième déclinaison (noms m./f./n., adj. m./n.) 

 

  M./F.    N. 

N.  lupus  lupi  templum templa 

V. lupe*  lupi  templum templa   3 CAS DIRECTS 

Acc. lupum  lupos  templum templa 

G. lupi  luporum templi  templorum 

D. lupo  lupis  templo  templis   3 CAS OBLIQUES 

Abl. lupo  lupis  templo  templis 

 * les noms en -ius ont un vocatif  sing. « -i » : filius > fili   

 

2. Formes qui suivent la Première (fém.) et la Deuxième (m./n.) déclinaisons 

 

a) Adjectifs qualificatifs 

 

clarus  clara   clarum   DEGRÉ POSITIF 

 

clarissimus  clarissima  clarissimum  DEGRÉ SUPERLATIF 

 

b) Participes 

 

amatus  amata  amatum  PART. PASSÉ (voix passive) 

 

amaturus amatura amaturum  PART. FUTUR « allant aimer » 

 

c) Adjectifs verbaux 

 

amandus amanda amandum  « à aimer » / « qui doit être aimé(e) » 

 

3. Autres formes de la Deuxième déclinaison 

 

N.-V.  puer     adj. liber, libera, -um  N.-V.  vir (triumvir, decemvir…) 

Acc. puerum     Acc. virum 

        

N.-V.  ager      adj. pulcher, pulchra, -um  < thème syncopé : ager / agr- 

Acc. agrum 

 

Aquā rivi agricola hortum irrigat. Arithmetica numerorum doctrina est. Adulescentuli non solum 

lacertos, sed etiam animos exercent. In silvis Appennini ursorum luporumque copia est. Auriga 

equos nunc scuticā incitat, nunc habenis coercet. Pædagogus pueri curam habet. Virum 

intrepidum adversa fortuna non flectit. Nauta peritus asperos scopulos et vada arenosa vitat. 

Gratus est somnus in herba odorata apud garrulum rivum. Pueris et puellis ludi placent. Romanis 

bellum vitandum est. 

 

DÉCLINEZ : bonus nauta, liber colonus,  pulchrum templum, alta pirus, nova methodus. 
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FICHES DE VOCABULAIRE 

 

Première déclinaison : 

 

aqua 

ara 

arca 

arena 

aura 

cella 

cena 

coma 

culpa 

dea 

equa 

fama 

fera 

formica 

gemma 

gena 

gleba 

gutta 

ianua 

littera 

mensa 

mora 

musca 

olla 

opera 

persona 

pica 

pugna 

rana 

sella 

serva 

silva 

tela 

tuba 

unda 

via 

villa 

 

ancilla 

armilla 

favilla 

fabula 

fibula 

tabula 

ungula 

procella 

puella 

filiola 

tutela 

querela 

domĭna 

regīna 

doctrīna 

mercatura 

 

colonia 

contumelia 

copia 

industria 

iniuria 

inopia 

lætitia 

materia 

memoria 

pluvia 

sævitia 

venia 

 

congruentia 

sapientia 

sententia 

 

aranea 

area 

olea 

vinea 

 

advena 

agricola 

collega 

conviva 

incola 

nauta 

pirata 

scurra 

 

indutiæ 

habenæ 

minæ 

copiæ 

deliciæ 

divitiæ 

facetiæ 

insidiæ 

nuptiæ 

litteræ 

 

Deuxième déclinaison : 

 

acervus 

animus 

asinus 

avus 

campus 

cibus 

dolus 

fagus 

fundus 

hædus 

hortus 

iocus 

lacertus 

laurus 

locus 

ludus 

morbus 

nummus 

populus 

pullus 

ramus 

rivus 

somnus 

talus 

vallus 

vicus 

 

fluvius 

gladius 

nuntius 

patricius 

socius 

 

alveus 

reus 

patruus 

 

dominus 

 

vilicus 

rusticus 

 

oculus 

anulus 

stimulus 

 

avunculus 

adulescentulus 

discipulus 

 

colonus 

patronus 
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captivus 

 

legatus 

præfectus 

 

armiger 

gener 

puer 

socer 

vesper 

 

ager 

cancer 

caper 

culter 

faber 

liber 

magister 

minister 

 

arvum 

bellum 

castrum 

cerasum 

forum 

labrum 

oleum 

saxum 

signum 

vallum 

verbum 

votum 

 

tectum 

munimentum 

simulacrum 

periculum 

vexillum 

 

atrium 

auxilium 

consilium 

desiderium 

imperium 

præsidium 

prœlium 

testimonium 

 

virus 

vulgus 

 

auxilia 

castra 

impedimenta 

 

Adjectifs correspondant aux deux premières déclinaisons : 

 

I. -us, a, um 

 

carus, a, um 

clarus, a, um 

curvus, a, um 

densus, a, um 

firmus, a, um 

gratus, a, um 

longus, a, um 

magnus, a, um 

malus, a, um 

multus, a, um 

siccus, a, um 

 

immodicus, a, um 

impius, a, um 

indoctus, a, um 

 

peritus, a, um 

dilectus, a, um 

doctus, a, um 

adversus, a, um 

immensus, a, um 

 

ambiguus, a, um 

antiquus, a, um 

 

arenosus, a, um 

formosus, a, um 

pretiosus, a, um 

umbrosus, a, um 

 

funestus, a, um 

 

avidus, a, um 

candidus, a, um 

intrepidus, a, um 

lepidus, a, um 

validus, a, um 

 

II. -er, era, erum 

 

liber, era, erum 

asper, era, erum 

lacer, era, erum 

mortifer, era, erum 

tener, era, erum 

frugifer, era, erum 

 

satur, ura, urum 

 

III. -er, ra, rum 

 

æger, ra, rum 

creber, ra, rum 

integer, ra, rum 

macer, ra, rum 

niger, ra, rum 

piger, ra, rum 

pulcher, ra, rum 

ruber, ra, rum 

sacer, ra, rum 
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III. Les conjugaisons et les pronoms personnels 
 

Thèmes verbaux à l’actif : à voyelle longue, brève, sans voyelle intercalée 

 

AMĀRE DELĒRE AUDĪRE LEGĔRE CAPĔRE ESSE Infinitif 

amo  deleo  audio  lego  capio  sum  

amas  deles  audis  legis  capis  es 

amat  delet  audit  legit  capit  est Présent 

amamus delemus audimus legimus capimus sumus Indicatif 

amatis  deletis  auditis  legitis  capitis  estis 

amant  delent  audiunt legunt  capiunt  sunt 

amabam delebam audiebam legebam capiebam eram 

amabas delebas audiebas legebas capiebas eras Imparfait 

…  …  …  …  …  … Indicatif 

amabant delebant audiebant legebant capiebant erant 

amabo  delebo  audiam  legam  capiam  ero 

amabis  delebis  audies  leges  capies  eris Futur 

…  …  …  …  …  … Indicatif 

amabunt delebunt audient  legent  capient  erunt 

ama !  dele !  audi !  lege !  cape !  es ! Présent 

amate ! delete ! audite ! legite !  capite ! este ! Impératif 

amato ! deleto ! audito ! legito !  capito ! esto ! 

amato ! deleto ! audito ! legito !  capito ! esto !  Futur 

amatote ! deletote ! auditote ! legitote ! capitote ! estote !  Impératif 

amanto ! delento !  audiunto ! legunto ! capiunto ! sunto ! 

 

 

Pronoms personnels    réfléchi  possessifs 

N. ego tu  nos vos  (-)   meus**, a, um 

Acc. me te  nos vos   se   tuus, a, um 

G. mei tui  nostri* vestri*  sui   suus, a, um 

D. mihi tibi  nobis vobis  sibi   noster, tra, trum 

Abl. me te  nobis vobis  se   vester, tra, trum 
 

* aussi : nostrum, vestrum, au sens distributif. 

** vocatif sing. : « mī ». 

 

Cotta et Scævola in prætura collegæ erant. Tuis querelis, Lydia, dominam commovebas. Asiæ 

divitiæ copias Romanas enervabant. Ubi lates, Tulliola ? Responde ! Discipuli, linguam 

cohibete : nam sæpe lingua ruinam parat. Recita, legate, litteras præfecti ! Hodie vincimus aut 

patriam adversariis tradimus. Cur amico, Marce, librum non reddis ? Flammā lucernæ ceram 

mollio anuloque litteras obsigno. Discordiarum et bellorum, aurum, semper causa es ! Magister 

perspicuis exemplis grammaticæ præcepta explicabit. Tulli, amice mī, epistulæ tuæ semper 

gratæ erunt. Nimis immoderate bibitis : convivium ebrii linquetis. Comœdia lepida erat : libenter 

plaudemus. 
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Fiche de vocabulaire : les quatre conjugaisons latines à voyelle thématique 

 

   I 

adiuvo 

appello 

celo 

cogito 

curo 

delecto 

dono 

dubito 

impero 

implico 

iudico 

iuvo 

laudo 

lavo 

mico 

neco 

nego 

paro 

probo 

pugno 

rogo 

seco 

sono 

specto 

spero 

veto 

voco 

 

   II 

aboleo 

arceo 

caleo 

censeo 

debeo 

deleo 

doceo 

egeo 

exerceo 

fleo 

habeo 

impleo 

lateo 

mereo 

moneo 

noceo 

pateo 

placeo 

præbeo 

studeo 

taceo 

terreo 

timeo 

valeo 

vigeo 

 

 

 

   IIIa 

abnuo 

acuo 

adnuo 

alo 

arguo 

colo 

congruo 

consulo 

imbuo 

metuo 

minuo 

peto 

quæro 

ruo 

sero 

solvo 

statuo 

strepo 

texo 

tremo 

tribuo 

volvo 

 

arcesso 

capesso 

lacesso 

 

 

   IIIb 

cupio 

rapio 

sapio 

 

   IV 

aperio 

audio 

custodio 

dormio 

ferio 

gestio 

impedio 

lenio 

munio 

nescio 

nutrio 

obœdio 

operio 

salio 

scio 

sepelio 

 

esurio 
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IV. La Troisième déclinaison : nom. variable, gén. -is 
 

1. Les noms   M./F.     neutres 

  N. consul  civis   corpus  mare > la décl. 

  V. consul  civis   corpus   mare de mare 

 sing. Acc. consulem civem*   corpus  mare est le mo- 

  G. consulis civis   corporis maris dèle de la 

  D. consuli  civi   corpori  mari décl. des  

  Abl. consule cive   corpore mari adj. neutres 

* Certains noms en -is ont un accusatif spécial en -im. 

 

  N. consules cives   corpora maria 

  V.  consules cives   corpora maria 

 plur. Acc.  consules cives   corpora maria 

  G. consulum** civium**  corporum** marium** 

  D. consulibus  civibus   corporibus maribus 

  Abl.  consulibus  civibus   corporibus maribus 

** Les génitifs pluriels en -um ou en -ium dépendent du thème nominal ; cf. les grammaires. 

 

2. Formes qui suivent la Troisième déclinaison 

a) Participes présents actifs 

 

amans, amantis (M./F./N.)  videns, videntis  dormiens, dormientis 

N. B. Les pluriels (entre autres) sont différents pour M./F. ou N. (amantes / amantia).  

 

 b) Adjectifs à trois, deux ou une sortie. 

 

acer, acris, acre (gén. acris)  facilis (M./F.), facile  dives (gén. divitis) 

 

 c) Comparatifs de supériorité : des adjectifs à deux sorties, -ior (M./F.) -ius (N.) 

 

M./F. : clarus/clara > clarior (gén. clarioris)   N. : clarum > clarius (gén. clarioris) 

M./F. : acer/acris > acrior (gén. acrioris)  N. : acre > acrius (gén. acrioris) 

M./F. : facilis > facilior (gén. facilioris)  N. : facile > facilius (gén. facilioris) 

N. B.  Certains adjectifs irréguliers forment les comparatifs et superlatifs à partir d’autres racines : bonus, 

melior/melius, optimus ; magnus, maior/maius, maximus ; parvus, minor/minus, minimus etc. 

 

Sapor mellis dulcis est. Nomen pacis dulce est. Tua consilia nobis utilia sunt. Concordia stabile 

fundamentum est societatis civilis. Pastor iacebat in viridi gramine prope fontem aquæ perennis. 

Bonam famam pretiosiorem habemus quam divitias. Aurum pretiosius est argento. Cæsar non 

minus disertus erat quam Cicero. Tarquinio regnante, Pythagoras in Italiam venit. Diis 

iuvantibus, erimus brevi tempore liberi. Consilio dimisso, imperator signum pugnæ proponit. 

Græci, advenientibus Persis, Thermopylarum angustias occupabant. Cæsar, exploratis regionibus 

albente cælo, omnes copias castris educit. 

DÉCLINEZ : bonus consul, dulce mel, melius consilium, dives civis, facilis actio. 
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Fiche de vocabulaire : la Troisième déclinaison 

 
Noms M./F., adjectifs 

 

Thèmes en c, g 

crux (crucis) 

dux 

iudex 

lux 

pax 

radix 

vox 

 

grex (gregis) 

lex 

rex 

 

nox (noctis) 

nix (nivis) 

 

atrox (atrocis) 

audax 

simplex 

velox 

senex (senis) 

 

Thèmes en p, b 

 

adeps (adipis) 

princeps 

stirps 

 

plebs (plebis) 

trabs 

urbs 

 

Thèmes en t, d 

 

æstas (ætatis) 

ætas 

civitas 

libertas 

tempestas 

comes (comitis) 

eques 

miles 

lis 

dos (dotis) 

nepos 

sacerdos 

custos (custodis) 

iuventus (-tutis) 

salus 

virtus 

 

dens (dentis) 

fons 

frons I 

mens 

mons 

 

ars (artis) 

cohors 

mors 

 

palus (paludis) 

pecus 

lapis 

glans 

frons II 

 

teres (teretis) 

dives (divitis) 

superstes 

elegans (-antis) 

 

Thèmes en i 

 

apis (apis) 

avis 

collis 

canis 

turris 

 

ædes (ædis) 

cædes 

vates 

vulpes 

 

facilis, e (facilis) 

difficilis 

utilis 

gravis 

levis 

iuvenis 

fortis 

similis 

humilis 

gracilis 

fragilis 

debilis 

innumerabilis 

 

Thèmes en r, s [z] > r 

 

anser (anseris) 

passer 

vomer 

mulier 

 

arbor 

rhetor 

amor 

dolor 

labor 

arator 

uxor 

 

flos (floris) 

mos 

ros 

lepos 

honos 

 

pater (patris) 

mater 

frater 

imber 

 

par (paris) 

impar 

 

pauper (pauperis) 

vetus (veteris) 

 

acer, ris, re (acris) 

alacer 

celeber 

celer 

puter 

saluber 

volucer 

silvester 

 

Thèmes en n, l, m 

 

latro (latrōnis) 

actio 

natio 

contio 

legio 

 

homo (homĭnis) 

imago 

ordo 

formido 

caro (carnis) 

 

flamen (flamĭnis) 

pecten 

tubicen 

 

hiems (hiemis) 

 

Noms neutres 

 

Thèmes en n, l 

 

agmen (agmĭnis) 

flumen 

lumen 

nomen 

numen 

semen 

carmen 

certamen 

 

fel (fellis) 

mel 

 

Thèmes en r, s [z] > r  

 

cadaver (-ris) 

papaver 

nectar 

marmor 

murmur 

fulgur 

femur 

robur (roboris) 

iecur (iecinoris) 

iter (itineris) 

 

crus (cruris) 

rus 

ius 

mus 

os I (oris) 

mas (maris) 

 

corpus (corporis) 

facinus 

frigus 

litus 

nemus 

 

fœdus (fœderis) 

genus 

latus 

sidus 

onus 

munus 

opus 

 

lac (lactis) 

cor (cordis) 

os II (ossis) 

 

Thèmes à [i] (gén. -ium) 

 

mare (maris) 

conclave 

cubile 

rete 

 

animal (animalis) 

tribunal 

vectigal 

calcar 

exemplar 
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V. Les IV
e
 et V

e
 déclinaisons. Verbes « déponents » et passifs 

 

1. La Quatrième déclinaison (en -U-)… … … … et la Cinquième (en -E-) 

  M./F.    Neutres   M./F. 

N.  manus  manus  cornu  cornua  dies  dies 

A. manum manus  cornu  cornua  diem  dies 

V. manus  manus  cornu  cornua  dies  dies 

G. manūs  manuum cornūs  cornuum diei  dierum 

D. manui  manibus* cornu(i) cornibus diei  diebus 

Abl. manu  manibus* cornu  cornibus die  diebus 

* Les noms suivants forment ce pluriel en -ubus : acus, arcus, artus, lacus, partus, specus, tribus. 

 

2. Conjugaison « déponente » (de sens actif) et voix passive : mêmes désinences ! 

 

IMITARI  VIDĒRI  LOQUI  ORIRI  Infinitif (prés.) 

 

imitor   videor   loquor   orior 

imitaris  vidēris   loquĕris  orīris 

imitatur  videtur   loquĭtur  orītur  Indicatif 

imitamur  videmur  loquimur  orimur  présent 

imitamini  videmini  loquimini  orimini 

imitantur  videntur  loquuntur  oriuntur 

 

imitabar  videbar  loquēbar  oriēbar  Indicatif 

imitabaris…  videbaris…  loquebaris…  oriebaris… imparfait 

 

imitabor  videbor  loquar   oriar  Indicatif 

imitabĕris  videberis  loquēris  oriēris  futur 

imitabitur…  videbitur…  loquetur…  orietur… 

 

3. Verbes transitifs : de la voix active à la voix passive 

 

amo « j’aime » > amor « je suis aimé »  

amamus « nous aimons » > amamur « nous sommes aimé(e)s » 

amabis « tu aimeras » > amaberis « tu seras aimé(e) » 

 

Cur Senatus auctoritatem impugnatis ? Pœnæ metu tacetis. Nuntius victoriæ Senatui gratus est. 

Fluctuum furorem timemus. Hieme dierum spatium breve est, æstate longum. Nec die, nec nocte 

Pompei copiæ iter intermittebant. Liberæ Rei publicæ cives servitutem morte graviorem 

existimant. In omnibus rebus exempla et experimenta utiliora sunt quam præcepta. Vir prudens 

nimis difficilia numquam pollicebitur. Hominum sapientissimi sæpe confitentur multa ignorare, 

perpauca scire. Fatetur facinus quisquis iudicium fugit. Leges defendunt et tuentur bonos. Romæ 

origines et a rerum scriptoribus, et a poetis illustrantur. Vir probus nullo metu ab officio 

deterrebitur. 



12 

 

 

FICHES DE VOCABULAIRE 

 

Les IV
e
 et V

e
 déclinaisons 

 

metus 

manus 

tumultus 

vultus 

colus 

nurus 

porticus 

socrus 

lacus 

artus 

acus 

specus 

arcus 

tribus 

quercus 

domus (abl. s. 

domo, g. pl. 

domorum) 

 

motus 

nutus 

ductus 

occasus 

ortus 

passus 

portus 

spiritus 

fructus 

aditus 

cantus 

casus 

cursus 

fletus 

fluctus 

luctus 

versus 

 

consulatus 

magistratus 

Senatus 

 

cornu 

veru 

genu 

 

V
e
 déclinaison : 

 

dies 

res 

spes 

acies 

effigies 

facies 

series 

species 

pernicies 

materies (et -a) 

 

 

 

 

Verbes déponents et semi-déponents 

 
I 

æmulor 

arbitror 

comitor 

commentor 

commiseror 

conor 

contemplor 

cunctor 

(ad)miror 

moror 

populor 

suspicor 

 

II 

fateor 

confiteor 

mæreor 

medeor 

polliceor 

reor 

tueor 

 

III 

consequor 

loquor 

nitor 

innitor 

nanciscor 

nascor 

proficiscor 

sequor 

vescor 

patior 

morior 

progredior 

egredior 

regredior 

congredior 

aggredior 

 

IV 

largior 

mentior 

metior 

ordior 

potior 

sortior 

molior 

 

Semi-déponents 

(présent/parfait) 

 

revertor 

 

audeo 

gaudeo 

soleo 

fio 

fido 

confido 

diffido 

 

 

 

 

 

 

 



Cours d’initiation à la langue latine 
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VI. Les pronoms-adjectifs et le « perfectum » 
 

1. La classe des pronoms-adjectifs : gén. sing. -īus, dat. sing. -i aux trois genres 

 

      - près de moi : hic, hæc, hoc (gén. huius) 

a) Démonstratifs, pour indiquer un objet  - près de toi : iste, ista, istud (gén. istīus) 

      - loin de nous : ille, illa, illud (gén. illīus) 

 

b) Anaphoriques, pour ne pas répéter un nom déjà mentionné : 

is, ea, id (gén. eius) idem, eadem, idem (gén. eiusdem) ipse, ipsa, ipsum (gén. ipsīus) 

 

c) Relatifs, pour relier deux propositions : qui, quæ, quod (g. cuius) ; uter, utra, utrum ; … 

 

d) Indéfinis : nemo, nihil (personne, rien) ; neuter, ra, rum (ni l’un ni l’autre) ; nullus, a, um 

(aucun) ; aliquis, aliquid (quelqu’un, quelque chose) ; aliqui, qua, quod (quelque) ; quisque – 

uterque (chacun, chacun des deux) ; quidam – quispiam – quivis (quelqu’un… trois autres 

possibilités !) ; quisquis, quidquid (quiconque) ; … 

 

e) Interrogatifs : Quis, quid ? (qui ? quoi ?) ; Qui, quæ, quod ? (quel[le] ?) ; Uter, ra, rum ? 

(lequel, laquelle des deux ?) ; Qualis, quale ? (quel genre de… ?) Quantus, a, um ? (extension) 

 

f) Corrélatifs, pour souligner la réciprocité de deux propos :  

talis…, qualis… ; tantus…,  quantus… ; tot…, quot… ; is…, qui… 

 

2. Le « perfectum », base pour former le parfait, le plus-que-parfait, le futur antérieur 

 

SUFFIXES À L’ACTIF. Réguliers : -avi, -evi, -ivi, -ui. Irréguliers : -si (-xi) ou sans suffixe. 

 

ACTIFS    DEPONENTS (ET PASSIFS) 

amavi  -eram  -ero  imitatus, a, um sum    … eram    … ero 

amavisti -eras  -eris      es         eras         eris 

amavit  -erat  -erit      est         erat         erit 

amavimus -eramus -erimus imitati, æ, a      sumus         eramus         erimus 

amavistis -eratis  -eritis     estis         eratis         eritis 

amaverunt -erant  -erint     sunt         erant         erunt 

 

Cuius est hæc domus ? Cui successit rex Numa ? Quam Agamemnon habuit uxorem ? Uter 

consulum bellum gessit ? Quid est pace optabilius ? Utri parentum hanc epistulam scripsisti ? 

Salutamus amicum qui discedit. Mox veniet servus cui litteras committam. Roma urbs est in qua 

habitamus. Quicumque hæc dixit, erravit. Quidquid honestum est, utile quoque est. Si quem 

exspectabas, advenit : nam aliquis pulsat fores. Amicus quidam nos Romam invitavit et Romæ 

aliquot dies fuimus. Est suæ quisque faber fortunæ. 

 

 



14 

 

Fiche de vocabulaire : les parfaits irréguliers latins 

 

 

I. Parfait en -si/-xi : 

 

maneo (mansi) 

carpo (carpsi) 

sculpo 

nubo (nupsi) 

scribo 

sumo (sumpsi) 

 

hæreo (hæsi) 

haurio (hausi) 

rideo (risi) 

suadeo 

ardeo 

claudo 

divido 

lædo 

ludo 

plaudo 

rado 

trudo 

evado 

 

sentio (sensi) 

mitto (misi) 

 

mulceo (mulsi) 

mergo 

farcio 

torqueo (torsi) 

 

augeo (auxi) 

rego 

tego 

intellego 

figo 

iungo 

fingo 

pingo 

stringo 

dico 

duco 

aspicio (aspexi) 

sancio (sanxi) 

vincio 

coquo (coxi) 

flecto (flexi) 

necto 

 

struo (struxi) 

fluo 

traho (traxi) 

veho 

vivo (vixi) 

 

gero (gessi) 

uro (ussi) 

iubeo (iussi) 

premo (pressi) 

cedo (cessi) 

concutio (-cussi) 

 

II. Sans suffixe 

 

iŭvo (iūvi) 

lavo 

emo 

lego 

edo 

 

caveo (cavi) 

faveo 

foveo 

moveo 

paveo 

voveo 

sedeo 

video 

 

fodio (fodi) 

fugio 

venio 

 

ăgo (ēgi) 

iacio (ieci) 

capio 

facio 

 

rumpo (rūpi) 

vinco 

fundo 

frango (fregi) 

 

acuo (acui) 

arguo 

congruo 

imbuo 

diluo 

metuo 

minuo 

abnuo 

ruo 

statuo 

tribuo 

volvo 

solvo 

 

bibo 

accendo 

abscondo 

excudo 

defendo 

pando 

prehendo 

descendo 

vello 

verto 

reperio 

comperio 

 

do (dedi) 

vendo (vendidi) 

condo 

credo 

perdo 

sto (steti) 

sisto (stiti) 

mordeo (momordi) 

pendeo 

tendo 

curro 

spondeo (spopondi) 

cado (cecĭdi) 

cano 

cædo (cecīdi) 

fallo (fefelli) 

parco 

pario 

tundo (tutudi) 

pungo 

disco (didici) 

posco (poposci) 

 

III. Particularités 

 

lino (lēvi) 

cresco (crēvi) 

cerno (crēvi) 

sperno 

sterno 

tero (trīvi) 

sero 

sino 

nosco (nōvi) 

pasco 

quiesco 

 

floresco (florui) 

erubesco 

conticesco 

 

gigno (genui) 

pono (posui) 

accumbo (-cubui) 

 

 

Verbes spéciaux 
 

sum (fui) 

fero, ferre (tuli) 

eo, ire (īvi) 

volo, velle (volui) 

nolo, nolle (nolui) 

malo, malle (malui) 

 

tollo (sustuli) 

percello (-culi) 

 

memini 

odi 

novi 

 

inquam (inquit) 

aio…
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VII. Infinitif et subjonctif. Les propositions dépendantes 
 

1. Le mode infinitif et la proposition « accusatif avec l’infinitif » 

   PRÉSENT  PARFAIT  FUTUR 

ACTIF   amare  amavisse  amaturum (am, um / os, as, a) esse 

 

PASSIF OU DÉP. amari  amatum (am, um / os, as, a) esse  amatum iri 

 

Puto me errare.  Audio Marium canere.  Scis me hæc dixisse.    

Scribis te ad me venturam esse.   Scio te vocatum iri. 

 

Putabam vos errare.  Putabam vos erravisse.  Putabam vos erraturos esse. 

 

2. Le mode subjonctif : « infectum » 

I  II  IIIa  IIIb  IV  SUM 

amem  deleam  legam  capiam  finiam  sim 

ames  deleas  legas  capias  finias  sis PRÉSENT 

…  …  …  …  …  … ACTIF 

ament  deleant  legant  capiant  finiant  sint 

 

amer  delear  legar  capiar  finiar   PRÉSENT 

ameris  delearis legaris  capiaris finiaris  DÉPONENT ET 

…  …  …  …  …   PASSIF 

 

amārem delērem legĕrem capĕrem finīrem   essem IMPARFAIT 

amares  deleres  legeres  caperes finires  esses ACTIF 

…  …  …  …  …  … 

amarer  delerer  legerer  caperer  finirer   IMPARFAIT 

…  …  …  …  …   DÉP. ET PASSIF 

 

3. Le mode subjonctif : « perfectum » 

ACTIF    DÉP. ET PASSIF 

amaverim, is, … int*  amatus (a, um) sim, sis, sit ; amati (æ, a) simus… PARFAIT 

 

amavissem, es, … ent  amatus (a, um) essem… ; amati (æ, a) essemus…  PL.-Q.-PF. 

* Après la I
re

 personne, les formes du subjonctif parfait actif se confondent avec celles du futur antérieur. 

 

Amemus patriam, pareamus Senatui, consulamus bonis, gloriæ serviamus ! Ne mihi quæsiveris ! 

Vos moneo ut attente audiatis. Optamus ut nobiscum veniatis. Omnes cives in armis erant ut 

patriam defenderent. Legati consulem rogabant ne bellum renovaret. Pyrrhus, cum Argos 

oppugnaret, lapide ictus mortuus est. Cum in Senatum venissem, Catonem vidi. Si Socrates 

viveret, verba eius audiretis. Si mihi tempus fuisset, plura scripsissem ! Ignoramus quid consul 

imperaverit. Nesciebam quis me vocavisset. Multi adulescentes Romani Athenas frequentabant, 

ut philosophos et rhetores audirent. 
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TABLEAU DES PROPOSITIONS 

 

   - explicite (à travers des conjonctions : et, neque, sed, aut, autem, immo…) 

coordination 

   - implicite (asyndète) = PARATAXE 

 

   - implicite (asyndète) = PARATAXE 

subordination 

   - explicite (à travers des conjonctions ou des pronoms) = HYPOTAXE 

 

- à l’infinitif 

propositions complétives  - interrogatives indirectes (quis, quem, cui, unde etc.) 

- conjonctives (quod, ut / ne, quin) 

 

propositions relatives et corrélatives (qui, quisquis, quicumque, ubicumque, qualis, quantus…) 

 

- but (ut / ne ; anticipations : ideo…) 

- conséquence (ut / ut non ; antic. : ita, adeo, sic, tantus…) 

- temps (cum, quotiens, antequam, dum, quamdiu, quoad…) 

- cause (quod, non quod, quoniam, præsertim cum…) 

propositions circonstancielles - hypothèse (si, nisi ; quatre types) 

- condition (dum, modo, dummodo) 

- concession (cum, quamquam, tametsi ; anticip. : tamen) 

- opposition (cum = « tandis que ») 

- comparaison (atque/ac, ut, sicut, quemadmodum, quam…) 

 

LISTE DES PRÉPOSITIONS 

 

Avec l’Accusatif : ad, adversus (-sum), ante, apud, circa, circum, circiter, contra, cis, 

citra, erga, extra, infra, inter, intra, iuxta, ob, penes, per, post, præter, prope, propter, 

secundum, supra, trans, ultra. 

Avec l’Ablatif : ab, coram, cum, de, ex, præ, pro, sine. 

Avec l’Accusatif ou avec l’Ablatif : in, sub, super. 

Préfixes, outre la plupart des prépositions de cette liste : dis-, ne(c)-, por-, re-, se-. 

 

QUELQUES ADVERBES FRÉQUENTS 

 

Manière et qualité : adeo, contra, etiam, fere, frustra, sic, alias, vel, gratis, ita, ut… 

Quantité : aliquantum, aliquanto, magnopere, nimis, nimium, parum, plurimum, satis, valde… 

Temps : antea, sæpe, numquam, cras, hodie, iam, nunc, olim, postea, pridie, tunc, diu, adhuc… 

Lieu : hic, ibi, ubi, alibi, huc, quo, quocumque, qua, hinc, inde, unde, foris, intus, prope, 

procul… 

Affirmation, négation : certe, equidem, forte, profecto, sane, vere / haud, minime, ne quidem… 

Interrogation : quī, quomodo, cur, quare, quamdiu, quando, quantum, quamobrem, quoties ?… 


